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Aan de leden van Provinciale Staten 

 

Toelichting vragensteller 

De afgelopen 30 jaar is het aantal palingen met 95% tot 99% afgenomen. 

De paling heeft op de internationale rode lijst nu de status van "ernstig bedreigd", 

waarmee de paling qua status vergelijkbaar is met de berggorilla, de tijger en de 

panda. Maatregelen zijn dan ook hard nodig en niet alleen de Partij voor de Dieren en 

de wetenschappers bij het ICES die jaarlijks advies uitbrengen over de palingstand 

vinden dat, maar ook het Europees Parlement ziet de ernst van de situatie in. 

Oorzaken van de teloorgang van de paling zijn onder meer overbevissing, vervuiling, 

obstakels in rivieren tijdens de trek, veranderde zeestromingen en illegale vangst. 

De provincie is - via de omgevingsdienst Zuid-Holland (OZH) - verantwoordelijk voor 

het handhaven van ondermeer de Natuurbeschermingswet 1998 en de Flora- en 

faunawet op haar grondgebied. Inspecteurs van OZH-Zuid hebben als onderdeel van 

hun takenpakket meerdere malen illegale aalfuiken aangetroffen, ondermeer in het 

Krammer-Volkerak. Daarbij hebben zij illegaal gevangen palingen vrij gelaten. Vorig 

jaar werd volgens berichtgeving een beroeps-palingvisser op heterdaad betrapt toen 

hij viste in een deel van dit natuurgebied waar palingvisserij verboden is. 

In Zuid-Holland wordt, bijvoorbeeld in de Nieuwkoopse Plassen, nog gevist op paling. 

Zelfs in het natuurgebied Volkerak mag in sommige gedeelten nog steeds gevist 

worden op paling. Paling is een bedreigde inheemse diersoort en staat op de Rode 

Lijst van de IUCN (als "critically endagered"). Ondanks een wettelijke bescherming 

krijgen palingvissers elk jaar van het ministerie LNV een ontheffing van het visverbod 

in de Natuurbeschermingswet. Een kilo paling uit de fuik levert daarbij vele kilo’s 

bijvangst op. Zeldzame diersoorten zoals de otter (sinds recent terug in de 

Nieuwkoopse Plassen) en de zeearend kunnen door overbevissing  steeds moeilijker 

aan voedsel komen. Ook andere soorten zoals de aalscholver, fuut, nonnetje en 

reuzenstern zijn afhankelijk van een gezond visbestand. 

Op 11 september 2013 heeft het Europees Parlement besloten over maatregelen om 

de palingstand in Europa te verbeteren. Daartoe werd een resolutie aangenomen, die 

onder meer oproept om voor 31 oktober 2013 alle nationale maatregelen ten bate van 

de paling in kaart te brengen. Hierbij moet de nadruk liggen op de vraag, hoe die 

maatregelen in de praktijk bijdragen aan een groei van de populatie van de paling. 

Daarnaast worden in de resolutie de lidstaten verzocht om vaker te rapporteren over 

de palingstand en de maatregelen om de palingstand te bevorderen. Lidstaten die niet 

of niet op tijd rapporteren, zouden hun palingvangsten moeten halveren. 
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Een meerderheid van het Europees Parlement vraagt EU-commissaris Damanaki van 

Visserij nu reeds om aanvullende maatregelen. Eén van deze maatregelen is het 

verder inperken van de palingvangst. 

 

Toelichting beantwoording Gedeputeerde Staten 

GS zijn bevoegd gezag voor een groot deel van de Natuurbeschermingswet 1998. Bij 

het verlenen van vergunningen voor activiteiten in Natura 2000-gebieden worden 

eventuele schadelijke effecten op aangewezen soorten betrokken. Paling valt niet 

onder de aangewezen soorten. Dit houdt in dat de paling alleen beschermd wordt op 

grond van de Flora- en faunawet, voor dat betreffende deel is het ministerie van 

Economische Zaken (EZ) het bevoegde gezag. GS hebben twee vergunningen op 

grond van de Natuurbeschermingswet 1998 afgegeven aan beroepsvissers voor de 

visserij op paling in de Natura 2000-wateren Haringvliet en Krammer-Volkerak. 

Eventuele schadelijke effecten hiervan op aangewezen soorten zijn daarin betrokken. 

Op grond van deze vergunningen is palingvangst toegestaan.  

 

Echter, vanwege het dioxine gehalte in de paling heeft de Staatssecretaris van EZ het 

vissen op paling in deze wateren verboden. Dat geldt ook voor de Natura 2000-

gebieden Oude Maas, Hollands Diep, en een groot aantal andere wateren zoals 

Dordtse Kil, Spui en Nieuwe Waterweg. Dit verbod is kenbaar gemaakt op 31 maart 

2011, volgens bijlage 15 en 16 van de Uitvoeringsregeling visserij.  

Toezicht en handhaving op dit verbod is belegd bij de Nederlandse Voedsel- en 

Warenautoriteit (NVWA). De NVWA is onderdeel van het ministerie van EZ. 

 

De Omgevingsdienst Zuid-Holland Zuid (OZHZ) doet toezicht en handhaving in de 

Natura 2000-gebieden, onder meer op betreding van de deelgebieden met 

toegangsbeperking. Het is vaak zo dat fuiken juist in die – ondiepe – gedeelten van 

het water worden geplaatst. Gezien het feit dat anderen dan beroepsvissers geen 

paling mogen vangen, gaat het dan per definitie om stroperij, maar ook om 

overtredingen van de Natuurbeschermingswet. Vanzelfsprekend wordt de regelgeving 

van onder meer Visserijwet meegenomen tijdens de gezamenlijke controles. Bij het 

aantreffen van illegale fuiken worden deze direct in beslag genomen of er wordt voor 

gekozen om door extra toezicht de identiteit van de stroper te achterhalen. Zulk 

onderzoek gebeurt altijd in gezamenlijkheid met de diverse toezichthoudende 

instanties in deze Natura 2000-gebieden. 

 

1. Acht u, mede gezien het belang van de instandhouding van de soort, het verantwoord 

dat intensieve beroepsvisserij het natuurlijk evenwicht in Zuid-Hollandse wateren 

verstoort? Zo nee, welke maatregelen kunt en gaat u treffen? Zo ja, waarom? 

 

Antwoord 

Nee, echter de bescherming van de paling valt onder de bevoegdheid van het 

ministerie van Economische Zaken (EZ). Zie verder Toelichting beantwoording door 

Gedeputeerde Staten. 
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2. Hoeveel overtredingen op het gebied van verboden (paling)visserij heeft de 

Omgevingsdienst Zuid-Holland Zuid de afgelopen 2 jaar in totaal geconstateerd in de 

Zuid-Hollandse wateren en waar was dat, specifiek ook de wateren die vallen onder 

de Natuurbeschermingswet en de Natura 2000-gebieden? 

 

Antwoord 

De provincie/OZHZ is niet de eerst aangewezen instantie om toezicht te doen op het 

vangen van paling. De bevoegdheid hiervoor ligt bij de NVWA. De OZHZ heeft geen 

zicht op alle constateringen en/of meldingen. Dit komt bijvoorbeeld omdat gegevens 

van de politie niet uitgewisseld mogen worden zonder nadrukkelijke toestemming. De 

cijfers hieronder geven alleen het beeld dat OZHZ heeft: 

- één keer is een overtreding door een beroepsvisser geconstateerd, wegens het 

vangen van paling in aangewezen dioxine water; 

- 13 keer zijn fuiken of repen aangetroffen zonder dat daarbij een verdachte kon 

worden bepaald; het materiaal is wel in beslag genomen. Dit betrof in alle gevallen 

Natura 2000-gebieden; 

- daarnaast zijn 15 keer sportvissers in/bij diverse wateren als verdachte staande 

gehouden wegens het in bezit hebben van paling. 

 

3. Bent u bereid om hoge prioriteit te geven aan de handhaving van de regels op het 

gebied van de (paling)visserij? 

 

Antwoord 

Onder meer bij het aantreffen van fuiken moet elke keer de afweging gemaakt worden 

of de fuiken direct weggehaald worden, of dat er tijd wordt geïnvesteerd in het vinden 

van de dader. Met de beperkte capaciteit in het toezicht moet dit afgewogen worden 

tegen de andere taken die handhavingspartners en de OZHZ hebben in het groene 

domein. Extra investeren op palingvisserij, zal betekenen dat minder tijd beschikbaar 

is voor andere zaken. In bijvoorbeeld handhaving plannen en de uitvoerings-

programma’s worden deze prioriteiten vastgelegd. 

 

4. Heeft u naar aanleiding van eerdere en de huidige zorgen over palingvisserij en de 

bedreiging van het voortbestaan van de paling, actie ondernomen richting de 

betrokken partijen, met name het Ministerie van Economische Zaken? Zo nee, 

waarom niet? Zo ja, met welke insteek en wat was daarvan de uitkomst? Zo nee, bent 

u bereid om dit alsnog te gaan doen? 

 

Antwoord 

Zoals aangegeven is het ministerie van EZ de eerste verantwoordelijke voor de 

instandhouding van de soort. Het ministerie zal dus de verantwoordelijkheid nemen 

voor het treffen van eventueel benodigde acties, bijvoorbeeld richting de 

waterschappen. 

 

5. Is het college op de hoogte van de Europese resolutie over paling van 11 september 

2013? 

 

Antwoord 

Ja. 
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6. Op welke wijze bent u voornemens om - in samenwerking met de Zuid-Hollandse 

waterschappen - de Europese resolutie zo goed mogelijk uit te voeren? 

 

Antwoord 

Zie beantwoording vraag 4 

 

7. Wordt er paling geserveerd door of in opdracht van de provincie Zuid-Holland? Zo ja, 

is het college bereid te stoppen met het serveren van paling en vegetarische 

alternatieven te overwegen? Zo nee, waarom niet? 

 

Antwoord 

Er wordt door of in opdracht van provincie Zuid-Holland geen paling geserveerd omdat 

dit niet voldoet aan onze uitgangspunten ten aanzien van duurzaamheid. 

 

 

 

 

Den Haag, 16 december 2014 

 

Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland, 

secretaris,                                     voorzitter, 

 

mw. drs. J.A.M. Hilgersom           drs. J. Smit 

 

 


